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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Cultuur, Media en Sport orga-
niseerde op donderdag 6 november 2003 een ge-
dachtewisseling met het Fonds Pascal Decroos
voor Bijzondere Journalistiek. Via deze gedachte-
wisseling hoopte de commissie een beter zicht te
krijgen op de activiteiten van het fonds.

De heer Jo Vermeulen, voorzitter : Dames en
heren, de vergadering is geopend.

Vorig jaar maakten we naar aanleiding van de be-
grotingsbesprekingen de afspraak om vertegen-
woordigers van dit fonds uit te nodigen, zodat ze
hun werkzaamheden kunnen toelichten. Ondertus-
sen worden we ook op elektronische wijze regel-
matig op de hoogte gebracht van hun activiteiten.
Maar een lijfelijke aanwezigheid en confrontatie
kan zeer nuttig zijn.

De heer Debruyne heeft het woord.

1. Uiteenzetting door de heer Ides Debruyne, di-
recteur van het Fonds Pascal Decroos voor Bij-
zondere Journalistiek

De heer Ides Debruyne : Mijnheer de voorzitter,
geachte leden, ik dank u voor deze uitnodiging. Ik
zal toelichten wie we zijn, wat we doen en wat we
graag nog zouden doen in de toekomst. Het Fonds
Pascal Decroos is officieel in oktober 1999 begon-
nen, als VZW. Dat was een klein jaar na het overlij-
den van Pascal Decroos. Hij was een televisiejour-
nalist die voornamelijk voor de VRT werkte. Hij
maakte human-interestreportages voor NV De
Wereld. Zijn meest memorabele reportages waren
‘Bloed op het vlees’ en ‘Pesten op school’. Maar
ook voor ‘Press at War’ heeft hij internationaal
heel wat prijzen en nominaties in de wacht
gesleept : het is in heel veel landen vertoond ge-
weest. Hij was een van de stichters van Kanakna.
Na zijn overlijden heeft dit productiehuis zich vol-
ledig op reality-soaps gestort. Nu maakt het geen
documentaires meer, omdat dit volgens Ludo
Poppe financieel niet meer haalbaar is.

Het fonds is voornamelijk gesticht door familiele-
den, collega’s en vrienden van Pascal. Ik ben zelf
een van de medestichters. In het fonds zetelen
mensen van diverse pluimage : iemand van Procter
& Gamble, een paar mensen die hebben gedocto-
reerd, professoren, academici en familieleden, zoals
de vader van Pascal, die voorzitter is. Het is een
mooi voorbeeld van een organisatie die uit het pu-
bliek is gegroeid, die er is gekomen door de man in

de straat. Men doet daar vaak meewarig over, maar
in dit geval heeft die toch iets verwezenlijkt. In te-
genstelling daarmee staat het Nederlandse Fonds
voor Bijzondere Journalistieke Projecten, dat is
ontstaan vanuit de behoeftes van de journalisten
zelf. We proberen aan ledenwerving te doen. In-
middels hebben we 208 leden. In het begin ging het
hoofdzakelijk om familieleden en vrienden, maar
ondertussen zijn daar professionals bijgekomen.
Driekwart van onze leden zijn journalisten of men-
sen die behoren tot de mediasector of wie de
media na aan het hart liggen. We willen met die
mensen een breed debat voeren inzake journalis-
tiek. We nodigen hen dan ook uit voor allerhande
door ons georganiseerde debatten.

De doelstelling van het fonds is de herinnering aan
Pascal Decroos levend te houden, aan de hand van
drie missies : het bevorderen van kwaliteits- en on-
derzoeksjournalistiek in Vlaanderen en daarbuiten ;
het creëren van de mogelijkheid voor jonge men-
sen om hun journalistieke talenten in de praktijk te
ontwikkelen ; en het bijeenbrengen van mensen uit
verschillende hoeken en lagen van de maatschap-
pij. Ik zal concreet illustreren hoe we dat proberen
te realiseren.

Er zijn bovenal de werkbeurzen. Dit is onze kern-
taak. We krijgen per jaar 185.000 euro van de
Vlaamse overheid. Daarvan gaat er 125.000 euro
naar werkbeurzen. Die werkbeurzen moeten jour-
nalisten in staat stellen projecten van bijzondere
aard en kwaliteit te realiseren.

Het gaat over projecten die niet kunnen worden
gefinancierd door de reguliere markt. Die zijn er
steeds meer, zo hoor ik. De redacties worden im-
mers heel scherp gefinancierd. Ze mogen heel wei-
nig onkosten maken. Het gaat dus over alles wat
ongebruikelijk hoge kosten heeft, tijdrovend is en
uitstijgt boven de reguliere verslaggeving, de dage-
lijkse journalistiek of het correspondentschap.

Ook gaat het over projecten met een bijzonder on-
derwerp of thema, of een bijzondere benadering.
Een mooi voorbeeld hiervan was ‘De plaag’ van
David Van Reybrouck. Hij wou nagaan of Maeter-
linck nu al dan niet plagiaat had gepleegd. Daar-
voor moest hij naar Zuid-Afrika. Het was de be-
doeling een artikel te schrijven voor De Morgen.
Natuurlijk liggen de kosten van de heen- en terug-
reis en twee weken verblijf in Zuid-Afrika niet in
verhouding tot dat ene artikel. Daarom is hij bij
het fonds komen aankloppen. Zijn ticket is door
het fonds gefinancierd. Zijn artikel heeft heel wat
losgemaakt, onder meer bij het Maeterlinckge-
nootschap. Ook sommige uitgevers hebben ons de
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coördinaten gevraagd van die man die zo goed kon
schrijven. Hij heeft zijn verslag neergeschreven in
een boek, getiteld ‘De plaag’, dat ondertussen in
2002 de Debuutprijs heeft gekregen en vorig jaar
werd genomineerd voor de Gouden Uil. Zonder
onze beurs was die man nooit naar Zuid-Afrika ge-
gaan, en was dit alles nooit gebeurd. Hij studeert
nog steeds, namelijk archeologie, wat volgens mij
de beste opleiding is om aan onderzoeksjournalis-
tiek te doen. Hij is letterlijk en figuurlijk een echte
graver.

Men kan een aanvraagformulier voor een werk-
beurs downloaden via het internet. Men kan dit di-
gitaal invullen en naar ons doorzenden. Er zijn vier
evaluaties. Per evaluatieronde wordt 31.000 euro
verdeeld. Als er een resterend bedrag is, dan gaat
dat naar de volgende ronde. De eerstvolgende
deadline is 31 januari 2004. Binnen de 31 dagen na
de deadline krijgt de journalist uitsluitsel over de
vraag of hij een werkbeurs krijgt. Indien dat het
geval is, dan tekenen we een contract met hem en
wordt twee derde van zijn werkbeurs gestort. Het
resterende derde wordt achtergehouden tot het
project volledig af is, als stok achter de deur. We
vragen dat de journalist regelmatig rapport uit-
brengt over de stand van zaken en het tijdstip van
afronding. Hierbij is er sprake van volstrekte ge-
heimhouding. Die mensen zijn immers bang dat ie-
mand anders met hun idee gaat lopen, of dat het el-
ders eerder zou worden gepubliceerd. Ten slotte is
er een afronding van het project, met een analyse
van de kosten en een overzicht van alle publicatie-
plaatsen van het project. Dan wordt de resterende
som gestort.

De jury bestaat uit vier leden, wier namen niet
worden vernoemd. Dat is het best bewaarde ge-
heim in het medialandschap, zo zegt men me. We
houden hun namen geheim, omdat we de journalis-
ten de energie en de tijd besparen om deze mensen
nog eens te contacteren en er hun zaak bij te be-
pleiten. Het gaat over vier onafhankelijke mensen,
die wel jaren in de media hebben gezeten, maar op
geen enkele loonlijst van een uitgeverij staan. Er is
sprake van een beurtrolsyteem. Om de 2 jaar gaan
twee leden weg en halen we twee nieuwe leden
binnen, om sclerose te vermijden. In Nederland be-
staat het fonds al 11 jaar, en daar gaat het nog
steeds over dezelfde juryleden. Ik vrees dat dit ne-
fast kan zijn op lange termijn. De eerste twee men-
sen die ons hebben verlaten, zijn Hugo De Ridder
en Karel Anthierens. Dit zijn mensen met heel veel
ervaring en kennis van zaken. De jury bestaat dus
uit drie mensen met een gedegen journalistieke er-
varing en één iemand met een relevante achter-
grond, zoals een professor mediarecht.

Het aantal toekenningen en aanvragen gaat in stij-
gende lijn. In 2003 ging het over 94 aanvragen. Een
van de redenen is wellicht de grotere bekendheid
van het fonds. Misschien hebben de journalisten
wat minder drempelvrees nu het fonds al wat ge-
kend is en ze zien dat dit werkt en dat grote namen
ook al de revue zijn gepasseerd. Het wordt beke-
ken als een kwaliteitslabel, wat het eigenlijk niet is.
De jury geeft immers een beurs voor het project
van start gaat. Het kan dus ook een flop blijken. Zo
kan de journalist in kwestie bijvoorbeeld in de ge-
vangenis belanden . Dat is gebeurd met iemand die
met een beurs van het fonds onderzoek heeft ge-
daan naar de Albanese maffia.

We hebben dit jaar inmiddels 29 toekenningen, met
nog één termijn te gaan. Er waren in totaal 120 toe-
kenningen en 143 publicaties. Er waren dus meer
publicaties dan werkbeurzen. Soms verschijnt iets
in meerdere publicaties. Soms komt er een boek
voort uit een artikel, wanneer blijkt dat de journa-
list, daar hij heel veel tijd heeft gekregen voor zijn
onderzoek, veel te veel stof heeft om aan een krant
te verkopen. Dan zijn er soms uitgevers daarin
geïnteresseerd. Dit is dus een gevolg van het feit
dat er diep is gegraven. Dit alles is gepubliceerd in
allerhande kranten en tijdschriften die bestaan in
Vlaanderen, tot zelfs in Kerk en Leven en het Bel-
gisch Israëlitisch Weekblad toe.

Op televisievlak financiert het fonds enkel re-
search voor reportages en documentaires. We gaan
er eigenlijk van uit dat de productie wordt betaald
door de zenders en door het Vlaams Audiovisueel
Fonds. De journalisten zeggen me echter dat dit
laatste niet het geval is. Het Nederlandse Fonds
voor Bijzondere Journalistieke Projecten houdt
zich niet bezig met audiovisuele media, hoewel ze
driemaal zoveel geld hebben. Voor audiovisuele
projecten bestaat nog eens een apart fonds.

Die research is nodig omdat zenders geen risico’s
willen nemen en geen vooronderzoek willen finan-
cieren waarvan de uitkomst niet zeker is. We geven
dus een vorm van risicokapitaal aan onderzoekers
en journalisten. Zij proberen aan de hand van dit
geld getuigenissen te vinden. Ze gaan diep graven,
om daarna te concluderen of het project haalbaar
is, of ze de stof hebben die nodig is om een docu-
mentaire te maken.

Ik geef een paar voorbeeldjes. Zo is er het onlangs
uitgegeven ‘Levenslang’ van Bart Demyttenaere,
over mensen die levenslang zijn opgesloten in Bel-
gische gevangenissen. Een ander boek van hem is
‘In vrije val’. Het is niet zo dat, omdat je eenmaal
een werkbeurs hebt gekregen, je geen tweede
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beurs kan krijgen. We financieren immers een pro-
ject : wie de journalist is, speelt minder een rol. Het
is het project op zich dat wordt bestudeerd. Demyt-
tenaere is een freelancer.

Dan is er de fotojournalist David Nollet, wiens fo-
to’s over jongeren in Iran gepubliceerd zijn in Mo*.
Hij heeft een beurs gekregen om daar die foto’s te
gaan maken. Zijn hoofdredacteur, Gie Goris, kwam
op het idee om zelf mee te gaan. Hij heeft samen
met Nollet een hele reportage gemaakt over Iran.
Nollet is nog een student.

Wim Van den Eynde is een reportagemaker van
Koppen. Hij heeft daarvoor een reportage gemaakt
over een Russische asielzoeker die hier zijn geluk
is komen zoeken, het niet heeft gevonden en terug
is gegaan naar Rusland. Dat was een VRT-reporta-
ge.

Marleen Teugels heeft onderzoek gedaan naar het
leger. Zij is een freelance journaliste. Zo zijn er niet
veel. Vrouwen zijn vaak beter geschikt voor dat
soort journalistiek door hun gedrevenheid en
nieuwsgierigheid.

Kristof Clerix, een beginnend journalist, heeft een
reportage gemaakt over de nieuwe eurolidstaten,
die werd gepubliceerd in de Mix, de jongerenbijla-
ge van De Morgen. Inmiddels werd hij aangewor-
ven met een contract van 6 maanden bij De Mor-
gen.

Steven Decraene, Peter Denruyter en Geert Sciot
schreven een boek over de Sabena-crash, dat werd
gebruikt in de Sabena-commissie. Het is een voor-
beeld van journalistieke samenwerking die in
Vlaanderen weinig voorkomt. Het Fonds Pascal
Decroos heeft die uitgave mogelijk gemaakt. Er
zijn tienduizenden exemplaren van verkocht. Uit-
gevers vertellen me dat het financieren van derge-
lijke projecten en onze databank van 2.400 journa-
listen en mediageïnteresseerden, een effect hebben
op de verkoop van de boeken.

Mathilde Sanders is een Nederlandse freelance
journaliste en werkt voor Trends. Ook buitenlandse
journalisten komen bij ons in aanmerking voor een
werkbeurs. Hun werk moet een Vlaamse relevantie
hebben en moet worden gepubliceerd in Vlaamse
tijdschriften.

Ward Daenen, een jonge onderzoeker, heeft in De
Morgen een reeks gepubliceerd over de federale
wetenschappelijke instellingen. Karl Martens heeft
voor het VRT-programma ‘Koppen’ een onderzoek
gedaan naar jongeren en gevangenissen.

Die werkbeurzen zijn ons belangrijkste werkter-
rein. Daarnaast hebben we een aantal andere com-
municatie-elementen, zoals een website. Daar staat
allerhande informatie op over de wet op de open-
baarheid van bestuur, de organisatie van de media
in Vlaanderen, het recht op antwoord, copyright,
enzovoort. Gemiddeld krijgen we een 50-tal hits
per dag. Vooral studenten maken er gebruik van.
Sinds de lancering in november 1999, hebben
30.000 bezoekers onze site bezocht. Ons e-zine
wordt naar 2.400 adressen gestuurd. Het wordt veel
gelezen. We maken zelf geen nieuws, we ontvangen
nieuws en sturen dat door naar al die adressen.

We komen ook naar buiten met debatten en confe-
renties. Zo zijn er debatten over de advocatuur,
over democratie en media, over de openbaarheid
van bestuur. Vlaamse journalisten maken daar wei-
nig gebruik van, ze proberen hun informatie via via
te krijgen. Dat is niet controleerbaar en daarom
wordt er iets in de plaats verwacht. Op basis van de
wet openbaarheid van bestuur is er nochtans goed
materiaal te vinden. Het kost echter tijd en er be-
staat geen traditie om daar gebruik van te maken.
In Nederland krijgt de Commissie Openbaarheid
van Bestuur elk jaar 1.000 vragen om toegang tot
bepaalde documenten. In Vlaanderen is er dit jaar
een eerste aanvraag van een journalist geweest aan
die commissie. Ik heb op de website van de Vlaam-
se overheid gezien dat er werk wordt gemaakt van
de wet openbaarheid van bestuur.

We ondersteunen ook een debat over de beeldvor-
ming over man en vrouw. Morgen en overmorgen
vindt een conferentie plaats over onderzoeksjour-
nalistiek, in samenwerking met de Vereniging van
Onderzoeksjournalisten. We geven een bijdrage
van 1.000 euro aan die Vlaams-Nederlandse orga-
nisatie. Het Nederlands fonds geeft heel wat meer.
In Vlaanderen is het heel moeilijk om mensen
daarvoor warm te maken. Die conferentie gaat
over opleidingen en professionalisering.

Ten slotte vindt er ook een debat plaats over de
filmkritiek in Gent.

De VVOJ is een professionele vereniging van en
voor onderzoeksjournalisten. Ze geeft informatie
en opleidingen, maar geen werkbeurzen. Ze stelt
haar knowhow ter beschikking. Het Fonds Pascal
Decroos daarentegen wil naast onderzoeksjourna-
listiek ook bijzondere journalistiek stimuleren. De
VVOJ zal ook een prijs toekennen voor de beste
onderzoeksjournalistieke projecten in Nederland
en Vlaanderen. Dit jaar is er een jaarboek van de
betere projecten in Nederland en Vlaanderen. Veel
redacties hadden dit en vorig jaar geen onder-
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zoeksjournalistieke projecten. Dat zijn projecten
die maanden kunnen duren en dieper gaan dan het
gewone journalistieke werk.

Op de conferentie morgen komen 210 Nederlandse
en 60 Vlaamse onderzoeksjournalisten. Misschien
ligt de werkdruk in Vlaanderen hoger dan in Ne-
derland. In Nederland zijn de werkomstandighe-
den beter en is opleiding een normale zaak.

Het Fonds Pascal Decroos wil jongeren aanzetten
om aan journalistiek te doen met een Vlaamse
scriptieprijs. We stellen jongeren voor om hun the-
sis op te sturen. Ze moeten een artikel schrijven
dat publiceerbaar is. Een professionele jury maakt
dan een selectie van 5 werken. Vorig jaar werd één
thesis gepubliceerd, die anders in de catacomben
was verdwenen.

We hebben een scriptiebank waarin alle synopsis-
sen worden opgenomen. Dat zijn er nu al een 100-
tal. Het is een handig instrument voor journalisten
die niet altijd bij dezelfde bronnen te rade willen
gaan. Het is een steekkaart van wat er leeft in
Vlaanderen bij studenten en in hogescholen. Het is
ook een stimulans om een thesis journalistieker en
dus publiceerbaarder te schrijven. Iedereen kan die
bank raadplegen.

We staan ook met een stand op de boekenbeurs.
Daar komt onze doelgroep naartoe. De gemiddel-
de bezoeker tussen 19 en 55 jaar is hooggeschoold.
Wij willen hem erop attent maken dat er proble-
men zijn in de mediasector en dat het fonds deze
kan oplossen.

Wij geven ook gratis lezingen in hogescholen en
universiteiten, met opleidingen rond media en het
Vlaamse medialandschap en het belang van de
journalistiek voor de rechtsstaat.

Er is ook een printversie van onze nieuwsbrief be-
schikbaar, die tweemaal per jaar op 3.000 exempla-
ren verschijnt, en overal wordt verspreid. Er staat
informatie in over het beurssysteem, maar ook arti-
kelen over allerhande themata.

Wij zitten intussen wel aan het plafond van onze fi-
nanciering. Als wij gefinancierd zouden worden
door bedrijven als Tractebel, verliezen wij onze on-
afhankelijkheid. Wij willen ons enkel door de be-
lastingbetaler laten financieren.

Wij hebben nog plannen. Wij willen onderzoek ver-
richten naar de performantie van de criteria ten-
einde de effectiviteit van de toegekende beurzen te
optimaliseren. Wij willen na vijf jaar werking een

evaluatie laten uitvoeren van de beurzen via een
enquête. Wij hebben er geen geld voor, maar laten
het werk door studenten doen.

Wij organiseren ook een kroonraad van onafhan-
kelijke wijzen die eens per jaar de projecten evalu-
eert. De Vlaamse scriptieprijs kost ons 3.500 euro,
maar wij hebben eigenlijk niet voldoende middelen
om aan promotie te doen. Wij werken wel samen
met hogescholen, maar er is geen centraal commu-
nicatiesysteem. Voor een grote marketing is extra
geld nodig. Wij hebben ook een goed en handig
zoeksysteem nodig. Dat is nodig op lange termijn.

Verder is er nog een freedom-of-informationdata-
bank nodig, die nu al populair is in de Scandinavi-
sche landen. Deze stockeert allerhande gegevens
voor journalisten.

Als het NIS gesloten is, zijn de laatste cijfers niet
beschikbaar. Wij zouden die pro-actief on line kun-
nen aanbieden. Alle informatie die nodig is om aan
goede journalistiek te doen, zouden we op een we-
tenschappelijke wijze kunnen verzamelen en aan-
bieden.

We zouden voor freelancers en anderen met tijds-
gebrek, informatie kunnen opzoeken en ze nadien
ook on line aanbieden. Dat vereist extra middelen.
We moeten op dat vlak de voorbeelden uit Scandi-
navië onderzoeken.

Het fonds zou ook moeten kunnen evolueren naar
een infocentrum researchjournalistiek, met infor-
matie over data mining, data-analyses, het wissen
van pc’s zodat alle sporen verdwenen zijn, enzo-
voort. Ons groot voorbeeld op dat vlak is het Inter-
national Consortium of Investigative Journalists of
ICIJ. Het ICIJ is een wereldwijd netwerk van on-
derzoeksjournalisten en biedt informatie aan. Twee
Belgen zijn actief in het ICIJ : Walter De Bock en
Allain Lallemand. We willen in Vlaanderen ook
zo’n initiatief uitbouwen.

2. Vragen van de commissieleden

Mevrouw Mieke Van Hecke : Kunt u een overzicht
geven van het budget van het Fonds Pascal De-
croos ? Er is veel commotie rond de opleiding jour-
nalistiek, nu de BAMA-hervorming wordt doorge-
voerd. Wat is uw mening daarover ? Hoe zit het
met de samenwerking met het Vlaams Audiovisu-
eel Fonds en het Fonds voor de Letteren ? Is een
samenwerking mogelijk ? Wat is uw mening over
het ontwerp van decreet rond de openbaarheid van
bestuur ? Ik stel u deze vraag omdat de openbaar-
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heid van bestuur één van de belangrijkste instru-
menten is van de onderzoeksjournalistiek.

De voorzitter : De heer Roegiers heeft het woord.

De heer Jan Roegiers : Mijnheer Debruyne, ik ben
u heel erkentelijk voor de wijze waarop u deze uit-
eenzetting hield. U zei dat de Vlaamse Gemeen-
schap u 185.000 euro toekent als steun en dat u
over geen andere financiers beschikt. Leeft u echt
van die subsidie en de lidgelden of beschikt u over
nog andere middelen ? Wat u realiseert, is bijzon-
der goed en verdient een relevant budget.

Ongeveer 1 op 2 aanvragen leiden tot een toeken-
ning. Kunt u de voornaamste redenen geven waar-
om mensen geen toekenning krijgen ? Kan ieder-
een een beurs aanvragen ? Stelt u basisvoorwaar-
den aan een project of een persoon ?

U uitte uw bezorgdheid over de Vlaamse scriptie-
prijs. Ik werk aan een dossiertje hierover. De VUB
hield niet lang geleden een thesisbeurs, waarbij
werd gezocht naar NGO’s met interessante onder-
zoeksonderwerpen. Ik zal aan de minister van On-
derwijs vragen om dit open te trekken. Bent u
geïnteresseerd in een dergelijke samenwerking met
NGO’s, hogescholen en universiteiten ?

De voorzitter : De heer Verstraete heeft het woord.

De heer Bob Verstraete : Een van de doelstellingen
van het fonds is het bereiken van jongeren. U geeft
lezingen in hogescholen en universiteiten, maar
zou het geen goed idee zijn om ze ook te brengen
voor leerlingen van het zesde jaar secundair ? Zij
staan immers voor een belangrijke keuze.

De voorzitter : De heer Vandenbossche heeft het
woord.

De heer Dany Vandenbossche : Tijdens de hoorzit-
ting over de openbaarheid van bestuur viel het me
op dat de Belgische journalisten heel weinig ge-
bruikmaken van die openbaarheid van bestuur.
Dat is niet atypisch, maar geldt voor de Belgische
burger in het algemeen. We merken dit op alle be-
stuursniveaus. De heer Schamp is net als u een heel
vurig verdediger van de actieve openbaarheid van
de overheid. Naar mijn inschatting is daarvoor niet
in een budget voorzien. In elk geval moet iets wor-
den gedaan voor een informatiecampagne en daar-
voor is wel in middelen voorzien. Aan welke invul-
ling denkt u ?

Wat bedoelt u met een gebrekkige communicatie
binnen de hogescholen ?

De heer Jo Vermeulen, voorzitter : Werden op het
vlak van de onderzoeksjournalistiek reeds vragen
geformuleerd over een labelling, waardoor de
echte onderzoeksjournalistiek kan worden onder-
scheiden van oppervlaktejournalistiek ? Is er nood
aan een soort labelling of probeert u enkel goede
projecten te ondersteunen ?

De VRT heeft nog geen beroep gedaan op het
fonds. Er is nochtans in een en ander voorzien voor
research. Werd echt niets daarvan gebruikt door de
VRT ? Hoe komt het dat de relatie niet werkt ?
Beschikt de VRT zelf over financieringsmiddelen
voor research ?

De heer Ides Debruyne : Het subsidiebesluit staat
ook op de website. De Vlaamse overheid geeft ons
185.000 euro, waarvan 125.000 euro bestemd is
voor werkbeurzen. Dat geld komt van mediaminis-
ter Keulen. Het is gestart als overheidscommunica-
tie en bevindt zich nu op zijn plaats. We hebben
twee deeltijdse werknemers. Onze werkingskosten
worden daarmee betaald : huur, kantoor- en com-
municatiemiddelen. We hebben 400.000 frank aan
lidgelden. De uitgevers bieden ons de kans om gra-
tis te adverteren. Een en ander loopt op tot ettelij-
ke miljoenen frank. Dit staat in onze nieuwsbrief
die u zult ontvangen.

We hebben een gulle gever, met name Hugo De
Ridder. Hij laat de vergoedingen voor zijn artikels
op onze rekening storten. We ontvangen een beetje
royalty’s op het honorarium. Van ons budget gaat
twee derde naar werkingskosten en een derde naar
honoraria. Op het honorarium wordt 75 percent
royalty’s gevraagd. Dat keert rechtstreeks terug
van de uitgever naar het fonds. Dit jaar is dat per-
centage behoorlijk gestegen door de boeken die we
2 jaar terug hebben gepubliceerd.

De eerste schijf die binnenkomt, gaat naar het
fonds en niet naar de auteur. Dat systeem hebben
we overgenomen van het Nederlandse fonds, maar
in een mildere vorm. De markt zit ginder anders in
elkaar. Hier hebben non-fictieboeken geen succes.
In Vlaanderen is er goede journalistiek, ondanks
alles en door de gedrevenheid van de journalisten.
De meesten scheuren hun broek aan een publica-
tie. We hebben dus veel minder inkomsten dan in
Nederland. Daar bestaat er ook nog een Bedrijfs-
fonds voor de Pers, het Fonds voor Bijzondere
Journalistieke Projecten, het Fonds voor Audiovi-
suele Media en een apart fonds voor allochtonen.

Mijn voorkeur gaat uit naar een traditionele oplei-
ding journalistiek in een bepaald vakgebied, bij-
voorbeeld economie. Dat geldt als basis voor ver-
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dere vorming, bijvoorbeeld onderzoeksjournalis-
tiek. Dit laatste moet worden verzekerd in de bach-
elor-masteropleiding. Op de bijeenkomst morgen
zijn ook docenten van hogescholen aanwezig. Zij
zullen cursussen geven in ‘computer assisted repor-
ting’. Hogescholen en universiteiten zijn zeker
geïnteresseerd, maar dit zit nergens in het lessen-
pakket.

De bachelor/master leidt tot internationalisering.
Onze journalisten zijn helemaal niet opgeleid om
internationaal nieuws te brengen, want daar is geen
geld voor : de kranten denken regionaal. Europees
nieuws staat op de pagina’s buitenland. De journa-
list werkt regionaal in tegenstelling tot de econo-
mie, de criminaliteit, de politiek, enzovoort. De
journalist blijft echter regionaal bezig, en slechts
enkelen houden zich bezig met het Europees Par-
lement of de Europese Unie. Dat heeft te maken
met de complexiteit, maar ook met het feit dat het
thema volgens journalisten niet verkoopt. Ik heb in
mijn nieuwsbrief een artikel geschreven over die
internationalisering.

Een probleem in Vlaanderen is de kleine bezetting
per redactie. De markt is hier ook klein, en er is bo-
vendien geen geld. Het is voor een redactie onbe-
taalbaar een journalist zich te laten specialiseren in
een bepaald thema. Elke journalist moet dus alles
kennen, hij moet een homo universalis zijn in tij-
den van specialisatie. Ik pleit nochtans voor specia-
lisatie in de journalistiek.

Mevrouw Mieke Van Hecke : Mijn vraag ging ei-
genlijk over het ontbreken van wetenschappelijk
onderzoek over het beroep van journalist, niet over
de inhoud van de journalistiek. Is er daar behoefte
aan ?

De heer Ides Debruyne : Daar is zeer veel behoef-
te aan. De vereniging van onderzoeksjournalisten
heeft een niet-wetenschappelijk onderzoek gedaan
naar onderzoeksjournalistiek in Nederland en
Vlaanderen. Het is downloadbaar via de website
van de VVOJ. Er is behoefte aan als instrument
voor politici, maar ook voor de redacties. De wil is
er om aan onderzoeksjournalistiek te doen, maar
de hoofdredacties en de mensen die de leiding heb-
ben, staan op de rem.

Ze hebben daar diverse redenen voor. De kans op
falen is namelijk groot. Ze mogen alleen onder-
zoek doen naar dingen waar ze zeker van zijn. Er
kunnen nadien kosten zijn, wegens schadeclaims
bijvoorbeeld, en voor juridische procedures. Ze
houden hun handen er dan ook liever van af, want
ze hebben er geen geld voor.

Er was ook een vraag over de audiovisuele media
en het VAF. Ik heb de heer Vander Taelen om een
gesprek gevraagd, maar hij zei dat er veel mensen
met hem wilden praten. Tot nog toe is het dus nog
niet gelukt, maar ik zal opnieuw contact met hem
opnemen. Op de website staat dat documentaires
mogelijk zijn, maar niet mogen worden uitgezon-
den tijdens nieuwsuitzendingen. Vlaanderen kan
dure documentaires niet langer op een degelijke
manier laten financieren.

De raad van bestuur van het Fonds voor de Lette-
ren heeft veel interesse voor wat we doen en wil
meewerken aan synergie. We zouden om te begin-
nen samen kunnen werken aan iets omtrent de
scriptieprijs. Dat is non-fictie, maar er is ook zoiets
als literaire non-fictie en literaire journalistiek. Een
mooi voorbeeld daarvan is ‘De plaag’. We kunnen
zeker in die richting samenwerken. We doen altijd
alles samen met andere organisaties. Onze debat-
ten organiseren we bijvoorbeeld samen met de
balie van Gent, de Vrouwenraad, enzovoort.

Over de openbaarheid van bestuur hebben we een
uitspraak gedaan naar aanleiding van de federale
verkiezingen. We hebben heel wat opmerkingen op
de federale wet op de openbaarheid van bestuur.
Over de Vlaamse regelgeving hebben we nog maar
heel weinig gezegd. Er zijn wel al opmerkingen
over geformuleerd, bijvoorbeeld met betrekking
tot de EVA’s, die buiten de regelgeving vallen. Ik
zal ze u bezorgen.

Ik denk dat u op de goede weg bent, in vergelijking
met de federale overheid. Het belang ervan voor
de journalisten en voor de burger wordt ingezien.
Het is ook in uw eigen belang dat journalisten ge-
bruikmaken van goede informatie, en niet zomaar
iets neerschrijven van horen zeggen.

Mevrouw Mieke Van Hecke : Als u daar opmerkin-
gen over hebt, kunt u ze naar de Commissie voor
Institutionele en Bestuurlijke Hervorming sturen.
Ze worden dan aan alle leden bezorgd.

De heer Ides Debruyne : We hebben een perscon-
ferentie gehouden, samen met de Beroepsbond en
de VVOJ, maar er was slechts één journalist aan-
wezig.

Mevrouw Mieke Van Hecke : De parlementsleden
waren bij de bespreking aanwezig. Er is dus wel in-
teresse.

De heer Ides Debruyne : Inzake de criteria van
toekenning zouden we de zaken eigenlijk nog
scherper willen stellen. We zouden heel graag pro-
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jecten voor onderzoeksjournalistiek financieren,
maar tot nu toe zijn er te weinig projecten, al doen
we vaak een oproep. Er zijn heel veel slechte aan-
vragen, die snel worden gemaakt en niet worden
gedocumenteerd. Dat komt vaak niet van de min-
ste journalisten, maar ze hebben geen tijd om
ermee bezig te zijn.

Het betreft vaak ook dingen die eigenlijk moeten
worden gefinancierd door de reguliere markt. Dit
moet eigenlijk door de normale journalistiek wor-
den gefinancierd. Sommige projecten zijn te ten-
dentieus. Soms is een project al gemaakt en vraagt
men nadien nog financiering. Het feit dat het er al
is, bewijst dat het zonder het fonds kan. Soms dient
iemand een aanvraag in om een boek te schrijven,
maar is de aanvraag slecht geschreven of vol fou-
ten. Dit wordt niet aanvaard.

Iedereen kan een project indienen. Er zijn verschil-
lende criteria : het project zelf, hoe het wordt aan-
gepakt en referenties. Je moet ook aantonen wat je
aankunt. Ook studenten kunnen een aanvraag in-
dienen. Starters en beginnelingen hoeven geen toe-
zegging van een medium te hebben, maar we raden
het wel aan en helpen mee zoeken naar iemand die
het wil publiceren. Wie niet in het vak zit, zal moei-
lijker tot een goede aanvraag komen. Dit blijkt snel
als iemand een goed gedocumenteerde aanvraag
indient.

We vonden dat we niet afwezig konden zijn op de
thesisbeurs aan de VUB. Het zou fantastisch zijn
mocht er een thesisbeurs zijn voor alle hogescholen
en universiteiten. We willen hier graag aan mee-
werken, want op die manier zitten we midden in de
doelgroep, wat ons toelaat efficiënt en kostenbe-
sparend te werken.

Ik heb al twee keer een lezing gegeven in het laat-
ste jaar van het secundair onderwijs, in een speci-
fieke richting voor media. Het is een goede oefe-
ning voor die mensen om erover na te denken of
onderzoeksjournalistiek geen keuze kan zijn. We
zijn echter maar met twee parttime medewerkers,
en dit vraagt extra werk. Daarom maak ik daar zo
weinig mogelijk reclame voor.

Er is inderdaad een gebrek aan communicatie in
de hogescholen. We contacteren in alle hogescho-
len en universiteiten de communicatieverantwoor-
delijke. Op vele plaatsen zijn er geen kanalen van
de communicatieverantwoordelijken naar de stu-
denten en de docenten. Als we aan studenten vra-
gen waar ze hebben gehoord over de scriptieprijs,
is dat zeker niet de hogeschool, maar het internet.
We doen ons best om overal gehoord te worden en

in de media terecht te komen, maar dat is niet evi-
dent.

We hanteren een definitie van onderzoeksjourna-
listiek die komt van de Vereniging van Onder-
zoeksjournalisten en die op haar website staat. Het
gaat over alles wat met research te maken heeft en
niet met gewone verslaggeving en waarbij het nodi-
ge onderzoek vereist is. De definitie is relatief
breed, breder dan het openen van stinkende potjes.
Daar willen we ons niet mee associëren. Dat wil de
Vereniging van Onderzoeksjournalisten trouwens
ook niet. We spreken liever van researchjournalis-
tiek, omdat daar ook het wetenschappelijk element
in zit. Voor ons moet onderzoek gebeuren op basis
van feiten en cijfers.

We hebben contact met de VRT als mensen een
aanvraag doen voor research en een toezegging
moeten hebben van een medium. Ze zeggen dat ze
het zullen publiceren als het fonds het researchge-
deelte betaalt en het resultaat goed is. We subsidië-
ren niet de VRT, maar de journalist in kwestie die
dat geld op zijn privé-rekening krijgt en zelf het ri-
sico loopt. Het zijn vaak gedreven mensen en free-
lancers. Meestal komen die reportages terecht in
het programma Lichtpunt. Dat is de enige plaats
waar documentairemakers hun documentaires nog
kwijt kunnen. Ik denk dat er in 2003 geen enkele
reportage van Vlaamse makelij op het programma
Panorama is geweest. Voorzover ik weet, zullen er
in 2004 maar een drietal documentaires worden ge-
maakt. Het gaat niet goed met de documentaire-
makers in Vlaanderen. Niemand wil hun documen-
taires uitzenden. Er zijn er zelfs een paar failliet ge-
gaan.

De voorzitter : Ik dank de heer Debruyne voor zijn
interessante uiteenzetting. De hoorzitting is geslo-
ten.

De verslaggever, De voorzitter,

Jan ROEGIERS Jo VERMEULEN
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